



كلية الآداب والعلوم
College of Arts and Sciences
QATAR UNIVERSITY جامعة قطر



معهد الدوحة الدولي للأسرة
Doha International Family Institute
عضو في مؤسسة قطر
Member of Qatar Foundation

مركز دراسات الخليج
Gulf Studies Center

CALL FOR PAPERS

**The 8th Annual International Interdisciplinary Conference of the
Gulf Studies Center, at the College of Arts and Sciences,
at Qatar University**

Gulf Families: Continuity and Change

19th - 20th November 2023

Qatar University, Doha - Qatar

(Deadline for abstract submissions: 15 May 2023)

Gulf Families: Continuity and Change

Family life across the globe is being impacted by unprecedented diversity in household living arrangements, and by sweeping economic, cultural, and social change. This is not an exception in the Gulf region. A profound but silent transformation is taking place in the institution of family in the Gulf region, influencing its structure and function in all possible ways. Family life often intersects with other realms of life such as politics, economics, consumption patterns, education, gender, law, social media, religion, culture, social reforms, and state. Therefore, the key to understanding Gulf societies lies in understanding Gulf families with all its complex and delicate relationships within and across other major social institutions.

It is commonly argued that the Gulf families are experiencing many formidable challenges and undergoing profound changes due to speedy economic transformation, educational reforms, extensive use of social media, rapid urbanization, migration, women empowerment, and spread of popular culture from the East and the West. Notwithstanding such challenges and changes, the Gulf families often seem to retain and continue many of the traditional roles and functions of families in a sustained manner. This is because the concept of family denotes stability, and most Gulf societies have placed a high value on the institutions of family and maintained the centrality of the family in the Gulf social institutions. The debate over continuity and change that revolves around questions of what changed and what stayed the same in the Gulf families constitutes one of the most prolific fields in the Gulf family scholarship.

However, despite the obvious centrality of the family, the institution of the family remains at the periphery of academic scholarship in the region, and it seems that the very notion of what it means to be a Gulf family has changed in more ways than the family research has been able to capture and explicate over the last several decades. Essentially, there is little knowledge of the breadth and depth of this rapid change at the primary unit of the Gulf society - the Gulf family. This conference seeks to advance the body of knowledge about the factors, directions, and magnitudes of change in the Gulf families from an interdisciplinary perspective. The conference aims to bridge a gap in our understanding of the Gulf family, by providing opportunities for assessing the current state of the art and learning from field research findings in addition to offering practical solutions for policy interventions.

We invite papers from the scholars who may provide insight into family life in their own natal societies based on information published in their respective languages and countries. The potential scholars are, therefore, expected to have an emic view of the families in each Gulf country, and we believe that such a perspective will facilitate an in-depth understanding of continuity and change of Gulf families within a cultural context. The scope of the conference encompasses research on the member states of the Gulf Cooperation Council (GCC): Qatar, Saudi Arabia, Oman, Kuwait, Bahrain, and the United Arab Emirates, in addition to Iran, Iraq, and Yemen. Given the presence of huge non-national migrant families in the GCC States, we are also interested in non-national Gulf families. Gulf families, therefore, include both national and non-national families in the Gulf. We warmly welcome scholars including Ph.D. scholars and policymakers, to contribute to this academic event.

Thematic Areas:

We encourage the submission of papers on the broader areas of Gulf family studies including:

1. Family, religion, and law
2. Families and education
3. Families and children
4. Families and youth
5. Families and gender relations
6. Family formations (marriage and couple relationships, divorce, and separation, late marriage, and early marriage)
7. Intra-regional marriages in Gulf families
8. Fathers, sons, and states
9. Mothers, daughters, and states
10. Fertility and demography in Gulf families
11. Parenting & grand parenting
12. Families and aging
13. Families and work
14. Families and states
15. Families, domestic servants, and household labor
16. Families and sports (football, horse racing, camel racing, falcon racing and the like)
17. Families and social media (Facebook, Twitter, Email, TikTok and others)
18. Families and businesses
19. Families and tourism/ leisure activities
20. Arab resident families in the Gulf
21. Non-Arab resident families in the Gulf
22. Social theories about family, children, youth in the Gulf
23. Future of the Gulf families

How to Apply:

Abstract Submission

Abstract of around 300 words should be sent as an email attachment by **May 15, 2023**. Abstract in English or Arabic is welcome, and you may even present in Arabic. Following the presentation, we hope that authors will translate their papers into English and submit the English translation for publication. We do not have funding for English translation.

Abstract or paper proposal should include the following: (a) Title of the paper; (b) Name, title, and institutional affiliation of the author(s); (c) Email address; (d) Abstract of the paper (250-300 words).

Please send us the abstract together with other information by the email: GSEvents@qu.edu.qa We will contact only those scholars, whose abstracts are finally accepted for presentation by **May 30, 2023**.

Full Paper Submission

The full paper should be sent by **September 30, 2023**. The length of the submitted paper should be no less than **6,000** words (including references with APA style). Accepted papers will be compiled and be published in a peer-reviewed edited book.

Travel Matters:

The conference is to be held in person during the full two days. Those whose papers are accepted for the conference will be invited to Doha and have their travel expenses and accommodation arranged and paid for by the organizers.



دعوة للمشاركة في:

المؤتمر الدولي السنوي الثامن متعدد التخصصات
لمركز دراسات الخليج في كلية الآداب والعلوم، جامعة قطر

الأسرة الخليجية: الاستمرارية والتغير

20-19 نوفمبر 2023

جامعة قطر، الدوحة - قطر

(الموعد النهائي لتقديم الملخصات: 15 May 2023)

الأسرة الخليجية: الاستمرارية والتغير

تتأثر الحياة الأسرية في جميع أنحاء العالم بالتنوع غير المسبوق في ترتيبات المعيشة المنزلية، والتغيير الاقتصادي والثقافي والاجتماعي الشامل. ولا يعدّ هذا استثناءً في منطقة الخليج، فهناك تحول عميق ولكنه يحدث بشكل صامت في مؤسسة الأسرة في منطقة الخليج، مما يؤثر على هيكلها ووظيفتها بكل الطرق الممكنة. وغالباً ما تتقاطع الحياة الأسرية مع مجالات الحياة الأخرى مثل السياسة والاقتصاد وأنماط الاستهلاك والتعليم والنوع الاجتماعي والقانون ووسائل التواصل الاجتماعي والدين والثقافة والإصلاحات الاجتماعية والدولة. لذلك، يكمن مفتاح فهم المجتمعات الخليجية في فهم الأسرة الخليجية بكل علاقاتها المعقدة والحساسة داخل وعبر المؤسسات الاجتماعية الكبرى الأخرى.

ومن الشائع القول بأن الأسر الخليجية تواجه العديد من التحديات الهائلة وتمت بتغييرات عميقة بسبب التحول الاقتصادي السريع، والإصلاحات التعليمية، والاستخدام المكثف لوسائل الإعلام الاجتماعية، والتمدّن السريع، والهجرة، وتمكين المرأة، وانتشار الثقافة الشعبية في الشرق والغرب. ورغم هذه التحديات والتغيرات، يبدو غالباً أن الأسر الخليجية تحتفظ بمواصلة القيام بالعديد من الأدوار والوظائف التقليدية للأسرة بطريقة مستدامة؛ ويرجع ذلك إلى أن مفهوم الأسرة يدل على الاستقرار، حيث وضعت معظم المجتمعات الخليجية قيمة عليا لمؤسسات الأسرة وحافظت على مركزية الأسرة في المؤسسات الاجتماعية الخليجية. ومن هنا يعتبر النقاش حول الاستمرارية والتغيير، الذي يدور حول أسئلة تخص ما تغير وما بقي على حاله في الاسر الخليجية، أحد أكثر المجالات غزارة في المنح الدراسية للأسر الخليجية.

وعلى الرغم من وضوح مركزية الأسرة، فلا تزال المؤسسة الأسرية على هامش المنح الدراسية الأكاديمية في المنطقة، ويبدو أن فكرة الأسرة الخليجية قد تغيرت بطرق أكثر مما تمكنت أبحاث الأسرة من التقاطه وتفسيره على مدى العقود الماضية. وبشكل أساسي، فهناك ندرة في المعرفة حول اتساع وعمق هذا التغيير السريع في الوحدة الأساسية للمجتمع الخليجي والأسرة الخليجية. يسعى هذا المؤتمر إلى تعزيز المعرفة بعوامل واتجاهات التغيير في الاسر الخليجية من منظور متعدد التخصصات. كما يهدف المؤتمر إلى سد الفجوة المعرفية في فهمنا للأسرة الخليجية من خلال توفير الفرص لتقييم الوضع الحالي والتعلم من نتائج البحوث الميدانية بالإضافة إلى تقديم حلول عملية لتدخلات السياسة.

نرحب بمشاركة الباحثين و المتخصصين وصانعي السياسات الذين سيقدمون وجهة نظرهم ورواهم عن الحياة الأسرية في البيئات الخصة التي ينحدرون منها بناءً على المعلومات المنشورة بلغاتهم وبلدانهم. لذلك، فمن المتوقع أن يكون لدى العلماء المشاركين نظرة دقيقة عن الأسرة في كل دولة خليجية، ونرى أن مثل هذا المنظور سيسهل عملية الفهم المتعمق لاستمرارية الأسرة الخليجية وتغييرها ضمن سياق ثقافي. يشمل نطاق المؤتمر أوراق بحثية حول الدول الأعضاء في مجلس التعاون الخليجي: قطر والمملكة العربية السعودية وعمان والكويت والبحرين والإمارات العربية المتحدة، بالإضافة إلى إيران والعراق واليمن.

نطاق المواضيع

يشجع المركز على تقديم أوراق بحثية في المجالات الأوسع لدراسات الأسرة الخليجية بما في ذلك:

1. الأسرة والدين والقانون
2. التعليم والأسرة الخليجية
3. الأسرة والأطفال
4. الأسرة والشباب
5. الأسرة والعلاقات بين الجنسين
6. التشكيلات الأسرية (الزواج والعلاقات الزوجية، والطلاق، والانفصال، والزواج المتأخر، والزواج المبكر)
7. الزيجات داخل الأقاليم وبين الأقاليم
8. الآباء والأبناء والدول
9. الأمهات البنات والدول
10. الخصوبة والديموغرافيا في الاسر الخليجية
11. الأسرة والأبوة والأمومة والأجداد
12. الأسرة والشيوخ
13. الأسرة والعمل
14. الأسرة والدولة
15. الأسرة وخدم المنازل والعمالة المنزلية
16. الأسرة والرياضة (كرة القدم وسباق الخيل وسباق الهجن وسباق الصقور وما الى ذلك)
17. الاسرة ووسائل التواصل الاجتماعي مثل فيسبوك، وتويتر، والبريد الالكتروني، وتيك توك، وغيرها
18. الأسرة والسياحة والأنشطة الترفيهية
19. الأسر العربية المقيمة في الخليج
20. الأسر غير العربية المقيمة في الخليج
21. النظريات الاجتماعية حول الأسرة والأطفال والشباب في الخليج
22. مستقبل الأسرة الخليجية

كيفية التقديم

تقديم الملخص

يجب إرسال ملخص من حوالي 300 كلمة كمرفق في البريد الإلكتروني بحلول 15 مايو 2023. نرحب بالملخصات سواء باللغة الإنجليزية أو العربية، ويمكن تقديمها باللغة العربية. ومع ذلك، نأمل أن يترجم المؤلفون أبحاثهم إلى اللغة الإنجليزية بعد العرض وأن يقدموا البحث المنقح باللغة الإنجليزية. علما انه ليس لدينا تمويل للترجمة الإنجليزية.

يجب أن يتضمن الملخص أو البحث المقترح ما يلي:

(أ) العنوان،

(ب) اسم المؤلف (المؤلفين) واللقب العلمي والانتماء المؤسسي،

(ج) عنوان البريد الإلكتروني،

(د) ملخص البحث (250-300 كلمة)،

(هـ) تفاصيل ثلاثة منشورات ذات صلة.

يرجى إرسال الملخص إلينا مع معلومات أخرى عبر البريد الإلكتروني: GSEvents@qu.edu.qa سوف نتصل فقط بالباحثين الذين يتم قبول ملخصاتهم للعرض بحلول 30 مايو 2023.

تقديم البحث كاملا

يجب إرسال البحث كاملا بحلول 30 سبتمبر 2023. يجب ألا يقل طول البحث المقدم عن 6000 كلمة (بما في ذلك المراجع بأسلوب APA). سيتم تجميع الأبحاث المقبولة ونشرها في كتاب تتم مراجعته من قبل المحكمين.

مسائل السفر:

سيكون انعقاد المؤتمر وجاهيا بالحضور الشخصي خلال يومين كاملين. وسيتم دعوة الباحثين الذين يتم قبول أوراقهم البحثية للمؤتمر إلى الدوحة ويتم ترتيب نفقات السفر والإقامة الخاصة بهم ودفع ثمنها من قبل المنظمين.

اللجنة المنظمة:

الدكتور ميزان نور الرحمان، سينيم سينجر ، والمجموعة الاجتماعية والثقافية، ومركز دراسات الخليج بجامعة قطر

اللجنة العلمية:

(بصدد إعداد القائمة)